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 ملخص:

يرإنتعتبر كل من روسيا   إلأمنمن إلدول إلكبرى إلمؤثرة في ، و إلقوى إلكبرى في إلنظام إلدولي أهممن  وإ 
إستطاعت  روسيا أنلما تمتلكانه من كميات وموإرد كبيرة من إلنفط وإلغاز، حيث نجد  إلطاقوي إلعالمي،

 يتبن على  عمل إلسلطة فقد إلىبوتين  ثبت نفسها على إلساحة إلدولية  خاصة مع وصول فلادميرت أن
تلعب دورإ بارزإ  أنإستطاعت  خيرةإلأهذه  أنذ إإستعادة دور ومكانة روسيا، إلىسياسة خارجية تهدف 
ذ قامت بتطوير ،إ سياسية و إقتصادية ،قدرإت عسكريةما تمتلكه من بناء على  ،على إلساحة إلدولية

قد تجاوزت إلعلاقات لف،إلاقتصادية وإلعسكرية ،جارية تإل ،اسيةفي شتى إلمجالات:إلسي إيرإنعلاقاتها مع 
، فقد ساهمت جملة من إلعوإمل في تقارب حالف وإلتعاونتحد إل إلىبين إلبلدين مرحلة إلجوإر لتصل 

بهدف ،إلتعاون وإلتحالف بين إلدولتين  آفاقتمثلت في ترسيخ  أبرزهالعل  ،وجهات إلنظر بين إلبلدين
  .لحة إلدولتينتهدد مص أصبحتإلتي  إلأمريكيةإلوقوف في وجه إلهيمنة 

 

.لاقتصاد إ،إيرإنتبادل تجاري،روسيا،  : إلسياسة إلخارجية  إلروسية،إلتعاون،الكلمات المفتاحية   

 

 
Russia and iran are two leading powers in the world order and among the most 

influential contries in the international energy security ;are to their large oil and gas 

assets .Indeed ,Russia could impose herself internationally especially since vlademir 

putin arrived to power. 

The latter adopted a foreign policy that aims at  restoring russia’s  position in the 

world . Consecuently ; Russia could play a magor role internationally thanks to its 

political and military powers She developed  her relations with  Iran in many 

economic ;political and military fields. The relations between these two contries are 

most limited to only mere neighborhood but they are also based on cooperation and 

alliance . 

Many factors have contributed to bringing together these two countries; namely the 

need to face the American hegemony which threatens the interests of the countries . 

Therefore ; and thanks to the assets of both Russia and iran ; they have managed to 

play a major role in preserving the world security . 

Key words : Russian foreign policy ;cooperation ;commercial  

exchange ;russia ;iran ;economy.  


